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V á ž e n í  č t e n á ř i !  P F  2 0 0 5
Ve chvíli, kdy Univerzita obrany vznikla, bylo téměř ještě léto v 

plném proudu.  A nyní už před námi jsou svátky Vánoc a přehoup-
nutí do nového kalendářního roku.

Vánoce jsou typicky rodinné svátky, oslava Silvestra se pak dá 
označit za převážně společenskou záležitost. Možná to s prací ani 
nemá nic společného, můžete namítnout, když čtete tato slova v časo-
pisu příslušníků Univerzity. Možná ano, možná ne. 

Skutečností však je, že v práci trávíme osm a půl hodiny denně 
(mnozí ještě o hodně více). Své spolupracovníky a ty, s kterými se 
v práci setkáváme, si můžeme sami vybírat jen částečně, stejně jako 
je tomu u příbuzných. Zní to skoro hrozivě, ale my tu žijeme svůj 
život, a s výjimkou víkendů strávíme se svými kolegy víc času než 
s životními partnery nebo dětmi.

Proto přicházím s přáním, jaká se obvykle přejí k Vánocům – 
hodně štěstí (při důležitých rozhodnutích, kdy jen znalosti nestačí), 
radosti (ze společné práce) a spokojenosti (z jejích výsledků). Ať 
nám Univerzita obrany, která zatím ještě teprve dospívá, vyroste do 
zralosti, k potěše nás všech, kteří ji doprovázíme a třeba i jen mali-
linkým dílem formujeme. A k tomu všemu bude potřeba hodně trpě-
livosti, práce, taky spolupráce i tolerance a vzájemného uznání a 
pochopení. Ani tohle nesmí chybět v seznamu vánočních přání, které 
k Vám směruje redakce LUO.

Přejeme také krásné Vánoce v kruhu rodiny, hodně zdraví, osob-
ních úspěchů i radostí, a vše nejlepší v roce 2005.

Na závěr chci za redakci LUO našim čtenářům a přispěvatelům 
poděkovat. Děkujeme za Vaši přízeň i za Vaše podnětné připomínky, 
za spolupráci současnou a těšíme se na tu budoucí.

Krásné Vánoce, šťastný Nový rok a radost po celý rok 2005!

 Ivana Zbubnová
vedoucí redaktorka

S t a l a  s e  j e s t  v ě c  d i v n á ,
P a n n a  S y n a  p o r o d i l a ,

ČTĚTE 
V LISTECH

Univerzita obrany 
žila konferencemi: 

Konference Moderní ekonomické 
nástroje v obraně   

str. 2

Mezinárodní konference vojáků – 
křesťanů v Soulu 

str. 13

Zasedání terminologické 
konference Vojenského výboru
NATO
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Vojensko odborná konference 
Taktika 2004

str. 3

9. konference spojovacího vojska
str. 2

Ježíše Krista, Krista Pána,
beze vší strasti tělesné, toť jest divné a nové,

radostné a velmi vzácné všemu světu.
Radujme se , veselme se,

v Betlémě, v malém městě,
pro naše vykoupení Kristus narodil se!

Nejrozšířenější vánoční píseň s českým textem z 15., ale i 16. a 17. stol.

OVVLIP
LUO - hlavička
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K O N F E R E N C E  

Moderní ekonomické 
nástroje v obraně
Mezinárodní vědecká konference, 

jejímž cílem bylo poukázat na nové 
směry a možné pojetí ekonomických 
nástrojů v prostředí rezortu obrany, se 
dne 9. prosince 2004 uskutečnila na 
Univerzitě obrany v Brně. Zúčastnili 
se jí kromě vědeckopedagogických 
pracovníků a odborníků z praxe na 
daná témata také náměstkové minis-
tra obrany Ing. Martin Bělčík a Dr. 
Pavel Štalmach, MBA, které toto téma 
zaujalo natolik, že si ve svém nabitém 
programu udělali čas.

Rektor Univerzity obrany brig. 
gen. doc. Ing. František Vojkovský , 
CSc. zahájil konferenci, jíž se účast-
nili odborníci z Česka, Slovenska (za 
Akademii ozbrojených sil v Liptov-
ském Mikuláši do Brna zavítali plk. 
Ing. Juraj Fiantok, PhD. a doc. Dr. 
Ladislav Lašček, CSc.), Polska, Bul-
harska a Maďarska. 

„Pro nové směrování AČR je nutné 
snížit provozní náklady,“ uvedl rektor 
UO a dodal, že aspekt hospodárnosti 
je důležitým aspektem velení. „Eko-
nomické myšlení a jednání musí být 
pro každého příslušníka AČR samo-
zřejmostí a musí se stát pevnou sou-
částí velení.“ 

Hlavní referát přednesl prof. PhDr. 
Miroslav Krč, CSc. – vedoucí pořá-
dající katedry ekonomie Fakulty eko-
nomie a managementu Univerzity 
obrany. „Názory, které prezentujeme, 
jsou výsledky naší vědecké práce,“ 
řekl a zdůraznil klíčovou úlohu pro-
pojení mezi jednotlivými ekonomic-
kými systémy, což se zatím v praxi 
příliš nedaří. Seznámil také zúčastněné 
s moderními ekonomickými nástroji 
jako například exibilní rozpočtování, 
hodnotové řízení, controlling, porov-
návání nákladů apod. Nastínil i nové 
směry rozvoje v této oblasti: „Důle-
žité je umět plnit úkoly při minimali-
zaci nákladů, a upustit od monetárního 
myšlení.“ 

Na konferenci byla dále prezen-
tována softwarová podpora FIS jako 
nástroj pro transparentnost a efektiv-
nost výdajů rezortu MO. 

V současné době i přes redukci 
ozbrojených sil dochází ke stálému 
zvyšování nákladů na naši armádu, 
proto využívat veškerých dostupných 
ekonomických nástrojů a vyvíjení dal-
ších možnosti efektivního využívání 
zdrojů je nyní naprosto nezbytné. K 
lepšímu využití cenných poznatků, 
které na konferenci zazněly, přispěje 
i sborník, který bude podkladem další 
spolupráce.

–iz–

Na Univerzitě obrany už 
podeváté rokovali spojaři

Přes 150 účastníků si 25. listopadu v aule Univerzity obrany v Brně vyslechlo 
15 odborných referátů na již tradiční 9. konferenci spojovacího vojska. Mezi 
posluchači i řečníky byli nejen spojaři a informatici ze všech stupňů armády, ale 
také představitelé rem, se kterými resort v oblasti komunikačních a informačních 
systémů spolupracuje, i zástupci vojenských škol ze Slovenska a Polska.

Mezi nejčastější témata zde patřila 
tři – koncept pro dosažení informační 
nadvlády na bojišti (NEC), operačně-
taktický systém velení a řízení (OTS VŘ) 
a průřezový informační systém (PRIS).

Jak vysvětlil plk. Radovan Hájek ze 
sekce KIS MO, koncepce NEC (Network 
Enabled Capability) se zabývá sběrem 
informací na válčišti, jejich přenosem, 
interpretací a rychlou odezvou, přičemž 
umožňuje sdílení dat v reálném čase 
na všech úrovních velení. NEC přináší 
uživatelům čtyři nadvlády nad pro-
tivníkem – informační (umožňuje vidět 
první a víc), znalostní (umožňuje situaci 
rychleji a lépe pochopit), rozhodovací 
(umožňuje lépe a rychleji rozhodovat) a 
operační (lze jednat rozhodně).

Docent Bohuslav Víšek, CSc., 
z Ústavu strategických studií Univerzity 
obrany k témuž tématu přidal desatero 
návrhů k zamyšlení. Mimo jiné i to, aby 
se armáda zapojila do prací na alianční 
studii proveditelnosti NEC a nabídla do 
sítě senzorů naše pasivní sledovací sys-
témy. Poznamenal k tomu, že pokud se 
v tomto projektu neprosadí, budou dál stát 
na vedlejší koleji.

„Základ zavedení schopností NEC 
v ozbrojených silách České republiky 
představují už vyvíjené operačně-taktické 
systémy velení a řízení, které jsou od 
počátku konstituovány jako jeden 
z projektů digitalizace bojiště,“ pozna-
menal při svém vystoupení plk. gšt. Ján 
Sitár ze sekce KIS MO. Přitom zdůraznil, 
že k dosažení efektu této koncepce je 
třeba změnit nejenom technologie, ale 
také myšlení lidí, což půjde jen velice 
pomalu.

Zajímavé informace přednášejících 
se týkaly chystaného průřezového 

informačního systému (PRIS MO). Jeho 
účelem je postupně integrovat všech 14 
informačních systémů, jež jsou v armádě 
provozovány nyní. Bude rozdělen do tří 
úrovní – do neutajované domény, zvané 
armádní internet, do vyhrazené domény, 
která bude stavěna na základě ŠIS, a pos-
lední úrovní bude doména tajná.

Profesor Ladislav Buřita z Fakulty 
vojenských technologií Univerzity obrany 
přitom upozornil na dvě rizika možného 
neúspěchu tohoto informačního sytému. 
Jednak, že armáda nemusí mít dostatek 
odborných kapacit, aby zvládla svou kon-
trolní, přebírající, uživatelskou, atd. roli 
při projektování tak rozsáhlého úkolu, 
jednak, že ho nepřijmou za svůj uživatelé. 
„Takovýto projekt má naději na úspěch, 
pokud všichni pracovníci resortu obrany 
budou vědět, že se takový projekt pro ně 
řeší.“ A že předem budou vědět, co jim 
systém přinese. I když o jeho obsahu ještě 
není rozhodnuto, profesor jako příklady 
toho, co by v něm uživatelé měli také 
najít, uvedl příručky, předpisy, formuláře 
i e-learningové programy na zdokon-
alování odbornosti.

Pplk. Vladimír Ložek, velitel 34. 
základny komunikačních a informačních 
systémů z Prahy, upozornil, že dosud 
není také stanoveno, kdo bude provozo-
vatelem tohoto informačního systému, a 
vzhledem k tomu, že se s jeho výstavbou 
počítá už v nejbližší době, je nejvyšší 
čas o tom rozhodnout. Poukázal také 
na provázanost projektu s modernizací 
komunikační infrastruktury. „Musíme 
nejdřív začít dělat dostavbu (komunikační 
infrastruktury). Dovedu si představit, že 
ji uděláme a nebudeme mít PRIS MO, ale 
nedovedu si to představit opačně.“

paj
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V O J E N S K O - O D B O R N Á  K O N F E R E N C E  
„TAKTIKA 2004“

Ve dnech 1. a 2. prosince 2004 pro-
běhla v prostorách Univerzity obrany 
vojensko odborná konference „TAK-
TIKA 2004“, organizovaná Katedrou 
vojenského managementu a taktiky 
Fakulty ekonomiky a managementu pod 
záštitou 1. zástupce NGŠ genmjr. Ing. 
Jaroslava KOLKUSE, na téma „Systém 
velení a řízení na taktickém stupni“.

Jednání konference zahájil rektor-
velitel Univerzity obrany brig. gen. doc. 
Ing. František VOJKOVSKÝ, CSc.

Jednání se zúčastnilo celkem 62 
delegátů, mezi nimiž byli zastoupeni pří-
slušníci MO ČR, funkcionáři operačně 
taktických velitelství, velitelství svazků 
a útvarů, velitelé jednotek, příslušníci 
vědecko pedagogického sboru vojen-
ských škol, funkcionáři dalších útvarů 
a zařízení AČR, UJEP Ústí nad Labem, 
pracovníci společnosti Del-Info, s.r.o. 
Brno. Kromě toho se konference zúčast-
nily 2 delegace zahraničních armád – 
z Polska a Slovenska v celkovém počtu 
4 příslušníků.

Cíle konference byly stanoveny 
následovně:

• navázat na přijatá doporučení 
a závěry z vojensko odborné konference 
konané ve dnech 10. – 11. 6. 2004 orga-
nizované Ústavem strategických studií 
VA v Brně na téma: „Problémy velení a 
řízení profesionální armády”,

• přispět k vytvoření předpo-
kladů a podmínek nezbytných pro 
výstavbu systému velení a řízení pozem-
ních sil AČR,

• v kontinuitě na výše uvedenou 
konferenci pokračovat v zahájeném cyklu 
opatření vědecko výzkumné činnosti 
v oblasti velení a řízení v nové struktuře 
AČR s využitím jednotlivých garantů 
vědních oborů na úrovni operačního a 
taktického stupně,

• zobecnit teoretická východiska 
pro řešení problematiky velení a řízení 
a nastínit předpokládané směry rozvoje 
tohoto problému,

• využít získané poznatky, dopo-
ručení a závěry z jednání konference 
k dalšímu zkvalitnění přípravy vojen-
ských profesionálů v rámci výukového 
procesu na Fakultě ekonomiky a mana-
gementu Univerzity obrany,

• shromáždit názory velitelů a 
dalších funkcionářů na požadavky na 
systém velení na různých organizačních 
stupních,

• sjednotit názory účastníků 
semináře k zásadním problémům a otáz-
kám struktury a obsahu velení vojskům.

Hlavní referáty příslušníků MO ČR 
byly zaměřeny na seznámení účastníků 
konference s koncepcí výstavby a roz-
voje systému velení profesionální AČR 
s důrazem na architekturu míst velení.

Další referáty rozvinuly řešený pro-
blém systému velení o problémy poža-
davků na systém velení a řízení a přípravy 
velitelů a příslušníků štábů v souvislosti 

s rozvojem tohoto systému v profesio-
nální armádě.

V referátech bylo mnohokrát zdů-
razněno nezastupitelné místo vojenských 
škol v souvislosti s:

- přípravou nových vojenských 
profesionálů,

- rozvojem vědy a výzkumu 
v aktuálních oblastech,

- rozvojem spolupráce s vybra-
nými součástmi a složkami MO ČR, pří-
slušníky štábů, útvarů a jednotek s cílem 
dosáhnout lepšího sepětí teorie a praxe.

V diskusi byla přednesena podnětná 
vystoupení – vystoupilo 22 účastníků 
konference. Přednesená diskusní vystou-
pení byla přínosná. Účastníci konference 
si vyměnili názory a zkušenosti z proble-
matiky velení vojskům v mírovém životě 
i při přípravě a řízení boje v podmínkách 
přechodu AČR na profesionální armádu. 
Hlavní pozornost byla věnována:

• struktuře a obsahu systému 
velení na jednotlivých organizačních 
stupních;

• využití digitalizovaných pro-
duktů a technických prostředků ve pro-
spěch podpory systému velení a řízení;

• zabezpečení přípravy velitelů 
a příslušníků štábů, včetně začínajících 
velitelů k realizaci systému velení voj-
skům s využitím moderních prostředků 
velení.

Účastníci konference byli vedoucím 
delegace z Polska seznámeni se systé-
mem přípravy vojenských profesionálů 
v polské armádě.

Z jednání vojensko odborné konfe-
rence „TAKTIKA 2004“ vyplynula řada 
závěrů, návrhů a doporučení:

(Dokončení na str. 11)

P o z v á n k a  n a  v ý s t a v u

SETKÁNÍ NEBESKÝCH JEZDCŮ
Filip Procházka a Univerzita obrany
si Vás dovolují pozvat na výstavu,

která je věnována legendárnímu lmu Nebeští jezdci
a působení 311. čs. bombardovací perutě v RAF

Vernisáž výstavy proběhne 5. ledna 2005 ve 14.30 hodin ve vestibulu 
Kounicova 44.

Po vernisáži se na K44/50 uskuteční beseda s veterány od 311. čs. 
bombardovací perutě.

Výstava se koná pod záštitou
předsedy Svazu letců ČR plukovníka v.v. Ing. Stanislava Filipa
a rektora Univerzity obrany brigádního generála doc. Ing. Františka Voj-

kovského, CSc.
Výstava potrvá do 28. 2. 2005.

Oddělení vnějších vztahů UO
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ROZHOVOR LUOK A L A Š N I K O V
Rozhovor s prof. L. Popelínským

Prof. Ing. Lubomír Popelínský, DrSc. 
(1931) patří k odborníkům v automa-
tických zbraních. Letos mu udělila VA 
(dnes UO) doktorát honoris causa. (Blíže 
o tom Ing. I. Zbubnová v AL 2004 
č. 9). V souvislosti s jeho novou knížkou 
„Zbraně pod pokličkou“, jejíž autogrami-
áda proběhla 26. 10. 2004 a v souvislosti s 
85. výročím narození ruského konstruktéra 
M. T. Kalašnikova dne 10. 11. t.r. jsme si 
dovolili položit prof. Popelínskému několik 
otázek. 

LUO: Pane profesore, srovnal byste po 
odborné stránce automatické pušky – ame-
rickou M-16, ruskou Kalašnikov a českou 
vz. 58?

LP: Srovnání je poněkud složité z něko-
lika důvodů. Každá z těchto pušek vznikla 
v jiném období. Ruská bezprostředně po 2. 
světové válce pod označením AK-47 (AK 
= avtomat Kalašnikova) byla zavedena v 
roce 1947, česká puška vz. 58 (nesprávně 
označovaná jako samopal) o cca 10 let 
později a americká dostala konečný tvar 
v roce 1967 pod označením M16A1. První 
dvě pušky byly konstruovány na ruský 
náboj ráže 7,62 mm, americká na náboj 
ráže 5,56 mm. AK-47 prošla celou řadou 
modikací včetně ráží 5,45 mm a 5,56 
mm, česká se dosud nezměnila, americká 
byla modernizována s označením M16A2 
také v ráži 5,56 mm. Naše automatická 
puška vz. 58 předčí obě zahraniční zbraně 

menší délkou, nižší hmotností a také její 
přesnost střelby byla v zahraničním tisku 
hodnocena lépe. Tolik tedy k tomu nejzá-
kladnějšímu srovnání.

LUO: V roce 2003 se konala v Nizozemí 
výstava „Kalašnikov – puška bez hranic“. 
Existuje však i světová organizace „Lékaři 
bez hranic“. Čili, lidi, které kalašnikovy 
zraní (a je těch zbraní odhadem ve světě 
až 100 milionů), mají „Lékaři bez hranic“ 
uzdravovat. Co říkáte tomuto rozporu?

LP: Je otázka, jestli právě v daném pří-
padě je vhodné mluvit o rozporu. Pro různé 
akce se volí názvy zaměřené na přilákání 
návštěvníků. A tak to asi bylo i v Nizozemí. 
Možná by bylo bývalo vhodnější uvést, 
že jde asi o nejrozšířenější automatickou 
pušku ve světě. Rozpor zde ovšem exis-
tuje. Ale ne mezi konkrétní jednou zbraní 
(konečně americká puška M16A2 se kromě 
USA používá v dalších 55 zemích světa a i 
další jí podobné zbraně jsou ve světě rozší-
řeny) a organizací „Lékaři bez hranic“. Ten 
rozpor je v samé existenci zbraní a jejich 
používáním pro účely, které velmi často 
nemají nic společného s obranou státu.

LUO: Vy jste byl v důsledku sovětské 
okupace 21. srpna 1968 normalizátory 
postižen, tedy konec konců armádou, pro 
niž M. T. Kalašnikov zkonstruoval svoji 
automatickou pušku. Jak se díváte jako 
zbraňař na agrese a naproti tomu na 

odzbrojování a bezpečnost světa? (Čemu 
bychom měli připít vodkou značky Kalaš-
nikov?)

LP: Snad malé upřesnění: Kalašnikov 
konstruoval pušku AK-47 koncem 2. svě-
tové války a krátce po ní – tedy pro ničení 
agresora (on sám bojoval ve válce jako tan-
kista, byl těžce raněn u Brjanska a přešel 
pak ke konstrukční práci).

A teď k Vaší otázce: Zbraně by měly 
sloužit k obraně států a suverenitu států 
(jejich obranu) budou asi ještě dlouho 
zabezpečovat armády. K tomu jim slouží a 
budou sloužit zbraně. Pokud ovšem armáda 
jednoho státu napadne stát jiný – naruší 
jeho suverenitu – jde o akt agrese, který 
je třeba odsoudit. Takže pohled na zbraně 
(na jejich kladnou nebo zápornou úlohu) 
závisí na tom, pro jaký účel jsou použity. 
Snad někdy v budoucnu lidstvo tento pro-
blém vyřeší a dohodne se na takovém 
způsobu soužití, v němž armády nebudou 
potřebné a dojde k všeobecnému odzbro-
jení. To je však vidina asi ještě hodně 
vzdálená. Takže tou vodkou Kalašnikov 
bychom si měli připít na to, aby k tomu 
došlo co nejdříve. Ale pomůže to, aby lid-
stvo dostalo rozum?

LUO: A otázka poslední: Čím by mohli 
přispět k naší obranyschopnosti současní 
zbraňaři na Univerzitě obrany? 

LP: No, oni mohou přispět v několika 
směrech. Především ve výchově a vzdělá-
vání příslušníků naší profesionální armády. 
Dále ve vědeckovýzkumné práci zamě-
řené na problematiku zabezpečení obrany 
našeho státu (v součinnosti s mezinárodním 
společenstvím) z hlediska zbraňových sys-
témů se zaměřením na transformaci dosud 
existující výzbroje s ohledem na potřeby 
malé profesionální armády. Konečně by se 
také měli aktivně podílet na vývoji případ-
ných modernějších nových zbraní. A jistě 
by bylo prospěšné, kdyby mohli pokračo-
vat v dosavadní tradici – tj. vychovávat i 
konstruktéry pro náš zbrojní průmysl.

LUO: Pane profesore, děkuji Vám za 
zajímavé odpovědi.

Za LUO rozmlouval doc. PhDr. Jiří 
Sedlák, CSc.

Co říká slovník...

Kulomet / Mitrailleuse / machine gum
Automatická zbraň vyznačující se značnou palebnou silou, schopná rychle a 

účinně ničit pozemní i vzdušné cíle, zejména nekrytou živou sílu. Charakteristic-
kým rysem kulometu je střelba dávkami.

Str. 298
Cz – Slovník mechanizovaného vojska
ČESKO-FRANCOUZSKO-ANGLICKÝ VÝKLADOVÝ SBORNÍK STRATEGIC-

KÝCH A OPERAČNĚ TAKTICKÝCH POJMŮ
Autor: Úřad pro obrannou standardizaci, katalogizaci a státní ověřování jakosti 

Odbor obranné standardizace a Univerzita obrany FEM Brno 2004

Profesor Lubomír Popelínský

Doc. J. Sedlák (zcela vlevo) na autogramiádě prof. Popelínského (vpravo).
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Naše nová E-mailová schránka: 
Studentska.stranka.ListyUnob@seznam.cz

STUDENTSKÁ REDAKCE

PŘEBOR VYSOKÝCH ŠKOL V BRNĚ 
VE STOLNÍM TENISE

verzita, Vysoké učení technické a Masary-
kova univerzita. Naši školu kromě děvčat 
reprezentovali také pprap. Tomáš Maruš-
čák, pprap. Robert Heczko, pprap. Michal 
Růžička a pprap. Jiří Červený. Bohužel se 
naši hráči utkali již v základní skupině a 
povyřazovali se navzájem, takže do hlavní 
soutěže postoupil Tomáš Maruščák, ostatní 
hráli o umístění mezi 9 – 16. pozicí. Deváté 
místo obhájil Robert Heczko, třetí v hlavní 
soutěži skončil Tomáš Maruščák, který 
prohrál v seminále s vítězem Martinem 
Zetochou s VUT. Naše děvčata bohužel 
soutěž nedokončila, protože byla v časové 
tísni a předčasně odstoupila. 

Hlavní poděkování patří organizáto-
rům z MZLU a to PhDr. Ladislavu 
Šteovi, vedoucímu katedry tělovýchovy, 
a PaedDr. Květomile Ruseva, odborné asi-

stence ústavu tělovýchovy pro MZLU v 
Brně. 

Závěrem bych Vás chtěl všechny 
pozvat na první ročník tohoto turnaje, 
který se bude konat příští rok opět před 
Vánoci, organizátoři se totiž shodli na 
tom, že má cenu turnaje tohoto druhu 
pořádat. Letáky budou určitě vylepeny 
na všech námi často navštěvovaných 
místech, třeba na naší katedře tělo-
cviku.

Závěrečné pořadí:

1. Martin Zetocha - VUT
2. Josef Budač - MU
3. Tomáš Maruščák - UO
4. Jaroslav Kulhánek - VUT
-
 9. Robert Heczko

Jiří Červený a Michal Růžička o 
konečné pořadí již nedohrávali.

Mary

V á n o c e ,  V á n o c e  p ř i c h á z e j í . . .
Ano, je to tak, další rok končí a nový začíná. Začneme ho zkouškami, pak si chvíli oddychneme a následují, pro 

některé z nás, státnice a závěrečné práce nebo další zkoušky. Všem Vám čtenářů a příslušníkům UO studentská redakce 
Listů Univerzity obrany přeje jen to nejlepší, což je oceán štěstí, moře lásky, řeka přátelství, potok zdraví, pramínek 
naděje a jen kapička zklamání. Šťastný Nový rok 2005 a spoustu přátel přejí Jana Slabá a Tomáš Maruščák :-)

Dne 8. 12. pořádala Mendelova 
zemědělská a lesnická univerzita v Brně 
nultý předvánoční turnaj  vysokých 
škol v Brně ve stolním tenise. Nultý 
ročník proto, že škola chtěla nejprve 
pouze vyzkoušet, jaké by bylo obsa-
zení tohoto turnaje. 

Přihlásilo se 16 studentů a dvě stu-
dentky, obě z Univerzity obrany. Tím 
pádem naše škola automaticky obsa-
dila obě první místa v soutěži studen-
tek. Prap. Jitka Balcarová a prap. Jitka 
Putnarová se však nespokojily s poci-
tem snadného vítězství a nastoupily do 
skupin mezi studenty. Hrálo se v poho-
dové předvánoční atmosféře, turnaj byl 
dobře organizovaný. 

Zúčastnily se celkem 4 vysoké 
školy v Brně, a to Univerzita Obrany, 
Mendelova zemědělská a lesnická uni-

Tato stránka je vytvářena studenty 
Univerzity obrany. Jde o vyjádření 
jejich vlastních názorů a postojů, které 
se ne vždy musejí shodovat s názory 
redakce. Příspěvky publikované pod 
značkou mají svého konkrétního autora, 
který je vedení redakce znám.

PSUO reprezentovala AČR a Univerzitu obrany na 

Z W E I - T A G E S  M A R S C H  2 0 0 4
Ve dnech 2. a 3. 10. 2004 se PSUO (Pochodová 

skupina Univerzity obrany) zúčastnila dvoudenního 
vojenského pochodu „Zwei-tages marsch“ v německé 
Fuldě organizovaného spolkem Volkssportfreunde. 
Jedná se o jeden ze série vojenských pochodů pořá-
daných po celé Evropě v rámci Internetional Marche 
League. Pochod byl organizován ve dvou etapách na 
40 kilometrů se zhruba šesti kontrolními body, na kte-
rých bylo možno si odpočinout a nabrat nové síly. 
Trasa byla velice době naplánována středně horna-
tým terénem s převýšením zhruba 530 metrů. Sku-
pina byla ubytována asi šest kilometrů od místa pořá-
dání ve společenské hale místní školy. Na účast PSUO 
kladně reagovali nejen pořadatelé ale i ostatní účast-
níci pochodu z různých armád zastupujících v největší 
míře SRN, Belgii a jiné evropské 
státy. České vojáky nesoucí státní 
vlajku jako symbol národní hrdosti 
též velice rádi viděli občané ČR 
účastnící se pochodu pod záštitou 
Klubu českých turistů. Pochodu 
se zúčastnili příslušníci Univerzity 
obrany – Fakulta Ekonomiky a 

(Dokončení na str. 13)
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Otázka pro . . .
Studenty čtvrtých a pátých ročníků, ubytovaných na Chodské B, zneklid-

nily zprávy o připravované rekonstrukci této budovy. Vylepšení jejich byd-
lení, které je samo o sobě dobrou věcí, by bohužel mělo, alespoň  podle 
informací, které dostali, probíhat právě v době, kdy vrcholí zpracovávání 
diplomových a ročníkových prací. Jak tedy bude tato situace řešena – 
budou se studenti na dobu úprav někam stěhovat? Budou v době rekon-
strukce zabezpečeny podmínky ke studiu,  např. možnost přístupu na inter-
net, který ke zpracování diplomových prací nutně potřebují? 

Protože potvrzená (i když ne zcela příznivá) informace o budoucnosti 
dovoluje se na ni alespoň připravit, zatímco nejasnosti vyvolávají spíše 
paniku a nervozitu, obrátila se redakce  s touto otázkou na prorektora pro 
výstavbu plk. doc. Ing. Alexandra SIKORU, CSc.

Stav budov internátu Chodská 
není dobrý a dlouhodobě je usilo-
váno o jejich rekonstrukci. Na rok 
2005 se podařilo zařadit do plánu 
investic opravy bloku B1 a B2. Na 
základě odhadu provedeného vojen-
skou ubytovací a stavební správou 
(VUSS) v době zpracování pod-
kladů, bylo naplánováno na každý 
blok 25 mil. Kč, z toho 1,5 mil Kč 
na projektovou přípravu. Projektová 
příprava byla realizována v tomto 
roce a rekonstrukce byla vyčíslena 
na cca 45 mil. Kč každý blok. 
Bylo proto rozhodnuto opravovat 
v letech 2005/06 pouze blok B1 a 
na blok B2 vyžádat nanční pro-
středky v dalším období.

Rekonstrukce bude provedena 
komplexně a jejím obsahem bude: 

• celková rekonstrukce stře-
chy, fasády, balkonů, požárního 
schodiště a vnitřních schodišť;

• rekonstrukce sociálních 
zařízení, nové dispoziční uspořádání 
sprch a čajových kuchyněk, nové 
obklady a dlažby v celé budově, 
rekonstrukce podlah a nové PVC;

• výměna oken včetně žalu-
zií, všech dveří, včetně nových 
vestavěných skříní;

• rekonstrukce rozvodů teplé 
a studené vody, odpadní a dešťové 
kanalizace, výměna zařizovacích 
předmětů a vodovodních baterií;

• kompletní rekonstrukce 
elektrických instalací v budově 
(každý pokoj bude mít 4 el. 
zásuvky), anténní rozvody STA na 
jednotlivé pokoje (stávající rozvod 
internetu bude zachován), výměna 
všech svítidel;

• výměna měření a regulace 
ústřední vytápění, výměna všech 
uzavíracích armatur, instalace ter-
mostatických regulačních kohoutů, 
nátěry radiátorových těles.

Je počítáno s modernizací čajo-
vých kuchyněk, prádelen a sušáren 
na každém obytném patře včetně 
pořízení automatických praček, 

myček nádobí, varných desek, odsa-
vačů par, kuchyňských linek s nere-
zovým dřezem, lednic, mikrovlnek. 
Bude také provedena obměna vnitř-
ního zařízení v budově.

V současné době je potřebná 
projektová dokumentace již dokon-
čena rmou VPÚ DECO Brno, a.s.

Podle odhadu pracovníků Akvi-
zičního oddělení VUSS Brno je plá-
nováno zahájení akce na květen až 
červenec 2005. Přesný termín bude 
možno určit až po uvolnění nancí 
ze strany MO a po výběrovém řízení 
na dodavatele stavebního díla, které 
zajišťuje VUSS.

Do termínu předání staveniště je 
nutno uvolnit ubytovací a provozní 
prostory v celém bloku B1 a v pří-
zemí a suterénu bloku B2.

Pro přestěhování studentů budou 
využity kapacity na internátě Dob-
rovského 27/C 3p, případně i 
v prostorách internátu Chodská. 
V současné chvíli probíhají doho-
vory mezi veliteli 1. a 2. školního 
praporu o přesném rozdělení uby-
tovacích prostorů pro oba prapory. 
Konkrétní řešení stěhování studentů 
ubytovaných nyní na bloku B1 je 
v kompetenci velitele 2.špr.

Ubytování na internátu Dob-
rovského se předpokládá po dvou 
na pokoji, pokoje jsou vybaveny 
původním nábytkem z internátu 
Chodská. 

Na celém internátě D27/C pro-
běhlo zasíťování (doplněno 220 
dvojzásuvek), na každém pokoji 
možno připojit 2 PCM, s kvalitou 
připojení srovnatelnou s internátem 
Chodská. Postup připojení  PC stu-
dentů  je stejně jako na Chodské 
cestou správců studentské sítě (jsou 
na ICH17, blok A1, 7. poschodí, 
místnost č.726, Po – Čt 17 – 19 
hod). Na Dobrovského 27/C jsou 
také v provozu 4 PC pro studenty, 
kteří nemají vlastní PC. Tento počet 
je v případě zájmu možno rozšířit.

Děkujeme za odpověď.
Redakce LUO

Kurz pod záštitou 
IEEE na Univerzitě 

obrany
Mezinárodní organizace IEEE 

(The Institute of Electrical and 
Electronics Engineers) je sdružením 
více než 350 tisíc elektroinženýrů a 
informatiků z celého světa. Tato insti-
tuce v současné době vydává více 
než 100 titulů odborných periodik, 
např. téměř 25% produkce odborné 
literatury pochází od IEEE, pořádá 
odborné konference a setkání a pod-
poruje v daných oborech vědecký a 
technický pokrok a rozvoj.

U nás je etablována společná Čes-
koslovenská sekce IEEE, která se 
odborně dělí na několik dílčích orga-
nizací, tzv. Chapterů. V čele národní 
sekce je volené představenstvo, je 
vydáván zpravodaj a členové jsou 
informováni o všech akcích. Výho-
dou členství mohou být různé slevy 
na vybrané knihy, časopisy a odborné 
akce všeho typu. Zvláštní péče je 
věnována studentům, kteří jsou sdru-
ženi v tzv. IEEE Student Branch. 
Velkou výhodou může také být pří-
stup do téměř nekonečných knihov-
ních fondů a článků, zejména na 
Internetu.

Protože u nás na K-263 jsme 
s několika kolegy již léta členy naší 
národní sekce IEEE, uspořádali jsme 
pod její hlavičkou svého druhu první 
kurz, věnovaný základům systému 
MATLAB®. Celá akce byla organi-
zována pouze prostřednictvím Inter-
netu a el. pošty. Přihlásila se řada 
zájemců, pro něž jsme připravili 
jednodenní setkání, kde jsme prak-
ticky vyučovali základům zmiňova-
ného systému. Centrála IEEE, sídlící 
v USA, náš záměr schválila a podpo-
řila nančními prostředky na nákup 
odborné literatury pro účastníky 
kurzu. Celý kurz byl pro přihlášené 
zdarma a každý si ještě odnesl cennou 
knihu s mnoha nabytými zkuše-
nostmi.

Pokládáme za velký úspěch, že 
se nám podařilo prosadit první spolu-
práci mezi národní sekcí IEEE a 
Univerzitou obrany. Z vlastní zkuše-
nosti mohu potvrdit, že v zahraničí 
se členství v IEEE rozhodně vyplatí. 
Navíc organizace je otevřená pro kaž-
dého zájemce, pracujícího v uvede-
ných oborech. V příštím roce bychom 
rádi opět podobnou akci uspořádali, 
uvidíme, jak na naši žádost zarea-
guje americká centrála. Podrobnosti 
lze načerpat např. na www.ieee.org 
nebo www.ieee.cz.

Doc. Ing. Karel Zaplatílek, Ph.D.
Ing. Bohuslav Doňar, CSc.,

K-263
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Vánoční čarování
Vánoce jsou kouzelné svátky. Hodně 

z tradic a zvyků, které se dodržují, znáte. 
Například každý ví, že se krájejí jablíčka 
a z tvaru jádřince usuzuje na zdraví 
v příštím roce. Něco jste ale možná  zatím 
nezkoušeli…

STOLOVÁNÍ – na svátečním stole 
nemá chybět česnek, med, svěcená křída 
a černý kmín. Chrání před zlými moc-
nostmi!

– Nesedejte zády ke dveřím.
– Počet stolovníků má býti sudý.
– Chystejte jeden talíř navíc pro 

pocestného.
– Nevstávejte od stolu dřív, než 

všichni dojedí.
– Porci ryby je nutno sníst až do 

konce, v posledním soustu je největší síla 
a zdraví.

– Drobky z vánočky hoďte z okna 
Meluzíně, aby měla čím nakrmit své děti.

OŘECH – večer před Štědrým dnem 
nachystejte sobě k loži jeden vlašský 
ořech. Ráno jej rozlouskněte a nalačno 
snězte. Výsledek? Celý rok se vám vyhnou 
blechy a štěnice!

SNÍH – vyběhněte bosky ven do čers-
tvého sněhu, chvíli poletujte a sněhem se 
omyjte. Kde se vás sníh dotkl, tam budete 
celý rok úžasní a krásní. 

PENÍZE – pod štědrovečerní talíř 
umístěte minci, peníze se vás budou celý 
rok držet.

VÁNOČKA – pečete-li doma vánočku, 
nezapomeňte přidat nenápadně zrnko 
hrachu. Kdo jej najde, bude celý rok 
šťastný a bohatý.

KNEDLÍKY – Nemáte-li jasno, který 
z nápadníků je tím pravým, neváhejte. 
Napište jména nebohých hochů na 
papírky a ty pak zapracujte do knedlíků. 
Naházejte chutě do vody a který knedlík 
vyplave na povrch jako první, to je ten 
pravý.

SEKERA – před večeří je třeba bosou 
nohou stoupnout na sekeru, ležící na 
zemi. Celý rok vám dá pokoj revma a 
bolesti nohou.

NOVÝ ROK – Na Nový rok je třeba 
mít na sobě něco nového, a celý rok 
budete jako ze škatulky

– Nehádat se, nebo bude celý rok 
peklem!

– První novoroční návštěva–vstou-
pí-li první žena, nese neštěstí, muž nosí 
dobrý rok.

– Nic nerozbij, nebo bude celý rok 
rozkřápaný!

– Pojez hrách nebo čočku, budete 
bohatí. Pojez ovar, prasátko nosí štěstí. 

– Nepřekroč koště, ležící na zemi, 
pěkně ho ulož, jinak budeš celý rok leno-
chem! 

STROMEČEK – má se odstrojit až 
po Třech králích, dřevo rozřezat a přilo-
žit jím do kamen. Na kamnech pak sobě 
uvařit dobrou černou kávu.

Kouzla jsou to drobná a neškodná, 
ale hodně dokreslují slavnostní atmo-
sféru. Nejvíc se toto čarování bude asi 
líbit dětem.

–jm–

SLOVA MOUDRÝCH
Když nevíte, za co se vzít, chytněte se za rozum.
     J. Rybnikov

Zázraky se někdy dějí, ale musíte na tom pracovat!
     Ch. Weismann

Svět vypadá jako mladá kráska nebo strašlivá čarodějnice podle toho, přes 
jaké brýle se na něj díváš.

     H. Heine

Když začneš v neštěstí hledat viníka, obávej se příliš přibližovat k zrca-
dlům.

     G. Oster

Je mnohem snazší stát se moudrým, než přestat být blbcem.
     V. Kĺučevskij

Soutěžní  křížovka
Tajenka soutěžní křížovky z čísla 3 zní: „…na správnou míru doleju“.
Štěstí při losování se usmálo na por. Michala Janouška a prap. Soběslava Roky-

tenského. V redakci jsou pro ně připraveny drobné ceny, které věnovala společnost Aka-
demie o.p.s.

Úspěšným luštitelům blahopřejeme!
Tajenku z tohoto čísla zasílejte na adresu redakce Listy@unob.cz do 17. ledna 2005.
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ANGLIČTINA PRO LISTY UO
A crossword

Words with silent letters
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A N G L I C K Y  V  L I S T E C H
T U G E N D H A T  V I L L A

Read the following text and try 
to answer the questions below the 
text.

„There exist some building ele-
ments from which it is possible to 
develop new and richer architec-
ture. They lend us a measure of 
freedom that we no longer wish 
to abandon. Now we are able to 
divide a space, open it up and 
join it with the landscape, so that 
we may full the spatial needs 
of modern man. The simplicity 
of construction, clarity of the tec-
tonic environment and purity of 
materials will become the new 
standard-bearers of beauty.“

Ludwig Mies van der Rohe, 
1933 

Architecture in the 1920s was 
characterised by the opening up of 
new streams of creative thought. 
They reected the avant-garde 
trends that were searching for 
a new image of life after the 
First World War. German archi-
tect Ludwig Mies van der Rohe’s 
design of glass skyscrapers in 
1919-1922 broke the traditional 
forms of enclosed spaces with their 
transparent walls and open-plan 
oor areas. They made the devel-
opment of new and progressive 
technology for the manufacture 
of glass, steel and ferro-concrete 
possible.

In June 1929 work on the Villa 
by Mies van der Rohe in Brno 
began to take shape rapidly. By 
the end of October of the same 
year the frame of the building was 
completed and in the summer of  
1930 the internal work was n-
ished. The house was inhabited by 
the end of that year.

The Tugendhat Villa stands on 
land which was given to Greta 
Tugendhat as a wedding gift by 
her father. The Tugendhats came 
from a family of well-known tex-
tile entrepreneurs, and they lived 
in the house until 1938. The family 
was of Jewish origin and was 
forced to ee to Switzerland, and 
subsequently Venezuela, in order 
to escape the Nazis. The villa was 
requisitioned by the Gestapo, and 

was damaged during the course of 
the war.

After 1945 it was used for a 
short while as a school of danc-
ing. Following this, it became a 
rehabilitation centre for the Brno 
University Children’s Hospital. In 
1969 the villa became the prop-
erty of the city. From 1982 to 1985 
it underwent partial restoration, 
and the building was declared a 
protected monument. Since then 
the villa has been used for special 
civic occasions and in 1992 talks 
on the division of the Czechoslo-
vak state were held in the build-
ing.

The Tugendhat Villa in Černá 
Pole, Brno, met with great acclaim 
and interest even when it was 
newly-built and its fame has grown 
with time. The Tugendhat Villa is 
the most outstanding example of 

the architect’s work in Europe. It 
has become one of the milestones in 
the history of 20th century world 
architecture. Its importance was 
recognised in 2001 when it was 
included amongst the UNESCO 
World Cultural Heritage Sites.

When did the new trends in 
architecture appear? 

What materials did der Rohe 
use to “open up” the space? 

What did Mr. Tugendhat give 
to his daughter? 

When did the Tugendhats move 
in?

Why did the Tugendhats leave 
the Villa?

What political discussion took 
place in the Villa?

Who is the present owner of 
the Villa?

When was the world-wide 
importance of the Villa ofcially 
acknowledged?

KEY: 

1. in the 1920s/ after the First World War
2. glass, steel and ferro-concrete 
3. the land on which the Tugendhat Villa stands 
4. in 1930 (the house was inhabited by the end of the year)
5. to escape the Nazis (because of their Jewish origin)
6. (discussion on) the division of the Czechoslovak state
7. the city (since 1969)
8. in 2001 (it became a UNESCO World Cultural Heritage Site)
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Zasedání  
terminologické 

konference 
Vojenského 

výboru NATO
Cílem aliance je, aby státy a 

orgány NATO zvyšovaly interopera-
bilitu, mimo jiné i pomocí standardi-
zace. To vyžaduje, aby terminologie 
používaná v dokumentech NATO, 
při komunikaci a různých činnos-
tech v rámci NATO byla standardi-
zovaná. Jen tak je možno zvýšit inte-
roperabilitu a podpořit soudržnost 
a účinnost aliance a partnerských 
zemí. 

Terminologická konference 
Vojenského výboru NATO (MCTC 
= Military Committee Terminology 
Conference) je výkonným orgánem 
a jejích jednání se pod pravomocí 
Vojenského výboru účastní všechny 
členské státy NATO a zástupci strate-
gických velení. Konferenci řídí koor-
dinátor pro terminologii NATO a 
úkoly se plní jak na zasedáních kon-
ference, tak formou korespondence.

Cílem terminologické konference 
Vojenského výboru je provádět roz-
hodnutí a doporučení vztahující se 
k terminologii, slovníkům této ter-
minologie a její standardizaci, koor-
dinaci a použití podle terminologic-
kého programu NATO (NTP).

Zasedání se účastní delegace člen-
ských států NATO. Diskusí se také 
účastní zástupci strategických velení, 
avšak pouze členské státy NATO 
mají pravomoc rozhodovat. Před-
seda konference může také přizvat 
zástupce jiných orgánů NATO. 
Vedoucí jednotlivých delegací musí 
být připraveni předložit národní sta-
noviska, která se dále budou projed-
návat.

Veletržní
okénko

Co nabízí výstaviště v lednu

Pivex startuje aneb 
co pít na konci roku

V rámci 2. mezinárodního veletrhu 
gastronomie, hotelových služeb a veřej-
ného stravování G+H byl v listopadu 
zahájen 13. ročník odborné degustační 
soutěže piv Zlatý pohár Pivex – Pivo 
2005. Letos se přihlásilo 23 pivovarů se 
40 značkami piv. Soutěž probíhá ve 2 
kategoriích: světlé výčepní pivo, kde je 
zastoupeno 18 značek, a světlé ležáky 
– 22 značek. Pořadatelé jsou Veletrhy 
Brno a reklamní společnost SNIP a 
CO., odborným garantem je Výzkumný 
ústav pivovarský a sladařský Praha, v 
jehož brněnské pobočce 1. kolo degus-
tace proběhlo. Jedna z nejprestižněj-
ších soutěží piva u nás probíhá dvouko-
lově. V listopadu 2004 proběhlo 1. kolo, 
druhé bude v únoru 2005. Odborní degu-
státoři ze soutěžících pivovarů Výzkum-
ného ústavu pivovarského a sladařského 
a dalších odborných institucí ochutná-
vají anonymní vzorky pod dohledem 
notáře, zástupců odborného garanta a 
organizátora soutěže. Vítězové budou 
vyhlášeni v Kongresovém centru brněn-
ského Hotelu Voroněž 1. března 2005. 
Uvidíme, jak se umístí starobrněnský 
pivovar, který loni získal 2. místo v 
kategorii světlý ležák 11% s pivem 
Medium. Se spotřebou 160 litrů piva 
na 1 obyvatele včetně starců a malých 
dětí jsme evropskou jedničkou. Výro-
bou 18,5 milionu hektolitrů pokrýváme 
v Evropě 3,5 % spotřeby a ve světové 
produkci 1,26 %. Pro zajímavost Evropa 
vyrábí 510 milionů hl a celosvětově 
se vyrábí 1 468 milionů hl. Zatímco 
loni vedli ve výrobě piva USA, letos 
na špičku postoupila Čína s 245 mili-
ony hl, což je 16,7 % světové pro-
dukce, pak následuje USA s 16,1 % 
a potom Německo se 7,2 %. Podle 
prognóz odborníků v roce 2006 Čína 
postoupí na 320 milionů hl, pak bude 
následovat USA a na 3. místě bude Bra-
zílie se 101 miliony hl. Zdá se, že i náš 
pivař bude mít možnost konzumovat 
pivo exotických výrobců, byť daleké 

cesty a dlouhodobé skladování jdou na 
úkor kvality piva.

Bylo by zajímavé vědět, zda i čínské 
pivovary mají tzv. mobilizační zásobu 
piva jak tomu bylo u nás do r. 1989. 
Ne náhodou tento hygienicky ošetřený 
nápoj, který právě pro svoje vlastnosti 
a hlavně hygienickou nezávadnost je 
oblíbený od středověku, je ukládán v 
hlubokých sklepích, jež jsou relativně 
chráněny před zbraněmi hromadného 
ničení.

Dr. Vít Pospíšil

Lístky na BVV
Prosinec byl na veletrhy poněkud 

skoupý: pouze vánoční trhy, na které 
vám lístky za korunu neseženeme. Ale 
v lednu to už půjde: za pouhou korunu 
se můžete podívat na Mezinárodní vele-
trh průmyslu cestovního ruchu GO a 
Mezinárodní veletrh turistických mož-
ností v regionech REGIONTOUR. Oba 
veletrhy se konají od 13. do 16. ledna 
2005.

Jestliže chcete, studenti, na tyto vele-
trhy lístky za korunu, tak musíte nejpoz-
ději 7 dní před zahájením veletrhů (poz-
dější objednávky nebudou vyřízeny) u 
šéfredaktora webu Ing. Viléma Lipolda 
buď osobní návštěvou (Kounicova 44, 
v přízemí ve studiu výukové televize 
vedle auly – posluchárny č. 50), tele-
fonicky na 973 442 423 anebo e-mai-
lem na adresu vilem.lipold@unob.cz – 
což doporučuji – objednat jmenovitě 
potřebný počet vstupenek. Nezapomeňte 
uvést hodnosti, učební skupinu a kdo si 
lístky přijde vyzvednout (jeden vyzvedá-
vající maximálně 10 lístků nebo jedna 
učební skupina).

V únoru se můžete těšit na Meziná-
rodní veletrh módy STYL, Mezinárodní 
veletrh obuvi a koženého zboží KABO 
(od 15. do 17.) a veletrh OPTA, což je 
Mezinárodní veletrh oční optiky a oftal-
mologie a koná se od 25. do 17. února.

-vili-

D e n  D . Na Univerzitě obrany se ve čtvrtek 9. prosince uskutečnil první den otevřených 
dveří v její historii. Akce byla určena především studentům nálních ročníků středních 
škol, se počátkem příštího roku budou rozhodovat pro podání přihlášky ke studiu na 
některé z vysokých škol v ČR.

Svoji studijní nabídku představila Fakulta ekonomiky a managementu a Fakulta 
vojenských technologií, které sídlí v Brně. Fakulta vojenského zdravotnictví v Hradci 
Králové připravuje  svůj den otevřených dveří na 22. 1. 2004. Pro informace o mož-
nostech a podmínkách vysokoškolského studia si přišlo zhruba šest stovek studentů a 
studentek vojenských a civilních středních škol ze všech koutů republiky. 

Zájemci o studium na Univerzitě obrany měli tak možnost podrobně se seznámit 
s obsahem bakalářských studijních oborů, které jsou vojensko-manažerského, ekono-
mického a technického zaměření. Představitelé děkanátů zmíněných fakult objasnili 
účastníkům dne otevřených dveří podmínky přijímacího řízení, průběh vojenské služby 
studentů, pravidla studia, sociální zajištění studentů a možnosti uplatnění po absolvo-
vání školy. Zástupci kateder je zase seznámili s proly studijních oborů. Nechyběla ani 
možnost prohlídky odborných pracovišť kateder univerzity.

–pa–

(Dokončení na str. 11)
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„TAKTIKA 2004“
(Dokončení ze str. 3)

a) Problematice systému velení 
a řízení a jeho jednotlivým složkám 
je nezbytné věnovat trvale vysokou 
pozornost. Řešení otázek souvisejících 
s výstavbou a rozvojem systému velení 
a řízení podporovat nančně podpoře-
nou a zabezpečenou vědecko výzkum-
nou činností kateder a ústavů Univerzity 
obrany, Správy doktrín ŘeVD VYŠKOV 
a dalších vědecko výzkumných praco-
višť AČR.

b) Pokračovat v intenzívní spolu-
práci se společnostmi podílejícími se na 
řešení problematiky systému velení a 
řízení, zejména se zaměřením na tech-
nické prostředky a produkty podporu-
jící systém velení a řízení. Na základě 
výsledků výběrového řízení zavádět tyto 
prostředky do vojenského školství a k 
vojskům k zabezpečení přípravy osob 
na využívání této techniky.

c) V souvislosti s koncepcí výstavby 
systému velení a řízení profesionální 
AČR vyvolat složkami MO ČR širší a 
hlubší spolupráci mezi MO ČR, školí-
cími a výcvikovými zařízeními a útvary 
a jednotkami při řešení otázek výstavby 
a rozvoje tohoto systému.

d) Za hlavní směry rozvoje systému 
velení a řízení AČR považovat jeho 
interoperabilitu, standardizaci a integ-
raci jednotlivých podsystémů a prvků 

s cílem dosáhnout vyšší efektivnosti pro-
cesů velení a řízení.

e) Vzhledem ke změnám v perspek-
tivních úkolech AČR, které vyplývají 
z politicko vojenských ambic ČR pře-
hodnotit obsah učební dokumentace na 
vojenských školách a programů přípravy 
vojenských profesionálů u jednotek a 
útvarů, s cílem vytvořit větší prostor 
pro výuku a procvičování činnosti vojsk 
v jiných taktických činnostech a ve spe-
cických prostředích, zejména v zasta-
věných oblastech, a v činnostech 
v nebojových (mírových, humanitárních 
a záchranných) operacích.

f) Do systémového a procesního hle-
diska v oblasti velení a řízení zahrnout 
přípravu osob z pohledu plnění úkolů 
v národních i mnohonárodních silách, při 
plnění úkolů organickými celky i úkolo-
vými uskupeními.

g) Vojenskými školami, ústavy a zaří-
zeními dosáhnout zkvalitnění vojensko 
odborné přípravy stávajících i začínají-
cích velitelů a příslušníků štábů v oblasti 
systému velení a řízení s důrazem na 
zkvalitnění, zefektivnění a zjednodušení 
činnosti velitele a příslušníka štábu v pro-
cesu zvládnutí systému plánování, pří-
pravy a řízení boje, zejména v otázkách 
jednoznačného, stručného a výstižného 
formulování myšlenek a úkolů a zpraco-
vávání písemných a grackých bojových 
dokumentů a zvládnutí technických pro-
středků systému a jejich využití v pro-
cesu řízení a velení vojskům.

h) Na všech stupních a úrovních 
v rámci AČR prosadit vedoucími pracov-

Zasedání   t erminolog ické  konference  
Vojenského  výboru  NATO

(Dokončení ze str. 10)

Ve dnech 18. – 22. 10. 2004 
se uskutečnilo zasedání terminolo-
gické konference Vojenského výboru 
NATO v Norfolku, Virginia, USA. 
Norfolk je sídlem velitelství NATO 
(Supreme Allied Commander Trans-
formation – HQ SACT). Jedná se 
o jediné velitelství NATO mimo 
území Evropy. Zasedání terminolo-
gické konference se týkalo projedná-
vání nových návrhů pojmů a denic 
do spojenecké publikace AAP-6. 

Jednání zahájil náčelník štábu 
velitelství SACT NATO v Norfolku, 
USA, který seznámil účastníky jed-
nání se stavem probíhajících změn 
na tomto velitelství v návaznosti na 
nové úkoly aliance NATO. 

Konferenci řídil nově jmenovaný 
koordinátor pro terminologii NATO 
major Robert P. Taschereau (CAN 
(A)). 

Po schválení programu jednání 
byly projednávány otázky obecného 

charakteru. V současné době pro-
bíhá tichá procedura ohledně pro-
cesu projednávání terminologie 
NATO a ukončena má být 15. pro-
since 2004. Prozatím Francie vyjá-
dřila poznámku a Turecko zaslalo 
procedurální připomínku. Jednotlivé 
orgány TA (Tasking Authorities) byly 
vyzvány k zapojení se do diskuse, 
nicméně prozatím se žádné názory 
neprojevily. 

Dále byly vysvětleny zásady 
tvorby terminologického programu 
NATO a jednotlivé dokumenty, ze kte-
rých program vychází. Bylo vysvět-
leno, proč není dosud elektronický 
přístup do terminologické databáze 
NATO. Hlavním důvodem je, že 
dosud všechny orgány nevydaly povo-
lení svoji terminologii takto volně 
publikovat. Předpokládá se, že data-
báze bude dostupná od března nebo 
dubna 2005.

Byly upřesněny zásady jednání 
terminologické konference – jednání 
budou probíhat střídavě v Bruselu 
a v Norfolku (USA), jinde jen výji-

níky intenzivnější využívání zkušeností 
příslušníků AČR plnících úkoly v zahra-
ničí (studium, mise a další aktivity). 
Tyto zkušenosti předávat v rámci shro-
máždění, seminářů a konferencí v rámci 
složek MO ČR. Příslušníky AČR s těmito 
zkušenostmi seznamovat i v rámci lek-
torské činnosti, ve výuce a výcviku ve 
vojenském školství. Využívání zkuše-
ností z nasazení sil a prostředků AČR 
v rámci mnohonárodních sil řídit přísluš-
níky MO ČR.

Závěry z jednání konference byly 
zaslány na MO ČR k dalšímu využití 
při projednávání otázek týkajících se 
struktury a obsahu systému velení voj-
skům AČR v národním i mezinárodním 
měřítku a dalších otázek přípravy a pou-
žití AČR. Pořadateli konference byly 
shromážděny příspěvky z jejího jednání 
a bude vydán sborník vystoupení a pří-
spěvků v elektronické podobě, který bude 
umístěn na webovských stránkách UO.

Katedrou vojenského managementu 
a taktiky Fakulty ekonomiky a mana-
gementu UO bude v návaznosti na tuto 
konferenci organizován v měsíci listo-
padu 2005 pod gescí MO ČR jednodenní 
vojensko odborný seminář „TAKTIKA 
2005“. Téma semináře bude zaměřeno 
na aktuální otázky činnosti profesionální 
AČR, s důrazem na přípravu velitelů a 
příslušníků štábů a na výcvik vojsk. 

Za organizační výbor zpracoval
 s využitím závěrů konference

mjr. Ing. Vítězslav Jaroš.

mečně. V Bruselu bude hlavním jed-
nacím jazykem francouzština, v Nor-
folku angličtina. 

V průběhu konference byly pro-
jednávány připravené návrhy nových 
pojmů a denic pro spojeneckou 
publikaci AAP-6. Předpokládá se, 
že verze AAP-6 pro rok 2005 bude 
vydána koncem ledna 2005. 

V rámci diskuse informoval 
zástupce Francie o vytvoření termi-
nologické buňky ve spolupráci s USA 
a dalšími pracovníky k problematice 
pojmů a denic pozemních sil v rámci 
pracovní skupiny pro operace pozem-
ních sil (LO WG).

Zástupce UK informoval o pro-
bíhajícím terminologickém jednání 
v rámci panelu Výboru pro standar-
dizaci (NCS), poslední návrhy na ter-
minologii do AAP-42 již byly jednot-
livým zemím rozeslány. 

Za Českou republiku se termino-
logické konference zúčastnil Ing. J. 
Stojan z Úř OSK SOJ a PhDr. A. 
Langerová z Univerzity obrany.

PhDr. Alena Langerová K-103
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Videomost s Kanadou funguje!
Mít učitele z Kanady je pro mnoho z českých studentů, kteří se učí anglicky nebo fran-

couzsky, celkem běžné. Cizinci přijíždějí do naší země s cílem vyučovat zde svůj rodný jazyk. 
Paula Carbonneau-Gowdy však zůstává většinu času v kanadské městě  St. Jean, a přesto se 
po čtyři dny v týdnu – přibližně hodinu denně – setkává se svými studenty z brněnské Univer-
zity obrany tváří v tvář. Jak je to možné? Inu – skvělý nápad, technické možnosti internetu a 
dalších technologií přenosu dat a k tomu pak nádavkem ještě hodně a hodně práce a trpěli-
vosti lidí, kterým se podařilo vybudovat tento projekt.

Z A M Ě Ř E N O  N A  J A Z Y K Y

Představte si místnost, ve které je něko-
lik počítačů, před nimi studenti se sluchátky 
na uších. Jakmile se posadíte k jednomu 
z volných monitorů a oko kamery umístěné 
na jeho vrcholu vás zaměří, vstupujete do 
děje. Vidíte tvář své učitelky i spolužáků 
(také svoji) a ze sluchátek slyšíte jejich 
hlasy. Můžete odpovídat, diskutovat, sledo-
vat reakce ostatních. Brzy propadáte tomu 
kouzlu, možnosti povídat si jako byste byli 
blízko sebe, v jediné místnosti. Dělí vás 
přitom nejen mnohatisícikilometrová vzdá-
lenost, ale i šestihodinový časový posun. To 
zde ovšem nehraje žádnou roli. 

„Zatím máme 8 vidokamer, a výuka 
v malých skupinách probíhá od pondělka do 
čtvrtka mezi půl třetí a půl čtvrtou našeho 
času,“vysvětluje Ivana Čechová z katedry 
jazyků FEM. Tento neobvyklý výukový pro-
gram spatřil světlo světa jejím přičiněním, a 
kromě naší země funguje podobný projekt 
ještě pouze v Rumunsku, zde ovšem limito-
ván obtížnějšími technickými podmínkami 
než jsou ty naše. 

„Při svém pobytu na kurzu v Kanadě 
v roce 2001 jsem se setkala s Paulou, a hovo-
řily jsme spolu o této myšlence,“ vzpomíná 
na počátky tohoto projektu dr. Čechová. 
Paula Chabonneau-Gowdy vyučuje anglič-
tinu na Canadian Forces Language School 
v St. Jean, která školí studenty ze zemí 
NATO, i zemí partnerských. Možnosti spolu-
práce s bývalými studenty a pokračování ve 
studiu po jejich návratu domů byly obtížné 
vzhledem ke vzdálenostem, času a náklad-
nosti dopravy. Paulu proto napadla myšlenka 
komunikovat se svými studenty na dálku, 
prostřednictvím videokamer a internetové 
sítě. Doktorku Čechovou tato myšlenka také 
velmi zaujala a po návratu domů pro ni 
začalo období obtížného hledání a zkoumání 
možností, testování technologií i přesvědčo-
vání lidí o tom, že jde o myšlenku reali-
zovatelnou, přínosnou, správnou. Nebylo to 
lehké také proto, že podobné projekty zatím 
ve světě příliš rozvinuty nejsou. Postupně 
svým nadšením pro tuto věc nakazila i další 
a projekt získal podporu vedení školy, v té 
době ještě VVŠ PV ve Vyškově. Minulý rok 
proto mohl proběhnout ve znamení zkoušení 
technologií. Mnoho práce udělali počítačoví 
odborníci, Ing. Zdeněk Dvořák, prap. Jiří 
Mrenka a Ing. Zbyněk Vlach (Vyškov), které 
si na katedře jazyků velmi chválí. „Díky 
CKIS jsme mohli 4. 10. 2004, nyní už na 
Univerzitě obrany,  zahájit zkušební provoz. 
Výuka samotná začala o týden později.“ 
pochvaluje si spolupráci dr. Čechová.

Studentky ze středeční skupiny, kterou 
jsem navštívila, (shodou okolností jsou v této 
učební skupině samé dívky, což je ovšem 
jen výsledek rozřaďovacích testů na počátku, 
kdy se vytvořily skupiny o přibližně stejné 
úrovni znalostí) neskrývají svou spokoje-
nost. Výuka se jim velmi líbí, a nejde jen 
o prázdné povídání. Se svojí učitelkou jsou 
v kontaktu i prostřednictví e-mailu, ona jim 
zadává úkoly které jí zpracované musejí 
odesílat. Procvičují si tak všechny jazykové 

dovednosti – mluvení, poslech, čtení a psaní  
a také se takto vlastně osobně poznávají. 
Všechny dívky mají již za sebou zkoušku 
STANAG 2, a tento způsob vyučování jim 
pomáhá jejich dobré jazykové znalosti ještě 
více rozvinout. Vyučování je někdy oprav-
dové dobrodružství – na příští hodinu si 
Paula například plánuje přivést do hodiny 
další 3 zatím neznámé hosty. „Studenty tato 
výuka ohromně baví. Aby bylo možné zjistit 
přínos tohoto způsobu vyučování, budeme na 
katedře srovnávat pomocí speciálních testů 
skupiny studentů zapojených do programu 
s jinými skupinami vyučovanými klasickou 
metodou.“ prozrazuje dr. Čechová. „Už nyní 
však vidíme, že se studenti ohromně zlep-
šují, jsou velmi motivovaní“, chválí novou 
metodu. 

Motivace studentů je nyní ještě vyšší – 
jejich učitelka Paula Chabonneau-Gowdy ve 
dnech 19 – 23. listopadu navštívila Univer-
zitu obrany a se svými studenty se setkala 
osobně.

I. Zbubnová

Kanadská lektorka 
navštívila své žáky

Velmi příjemná, kultivovaná, milá a 
sympatická, nečekaně drobná a křehká žena 
se širokými zájmy, nadšením pro věc i spous-
tou energie a vůle dosáhnout svých cílů, to 
je lektorka Paula Carbonneau-Gowdy. Při-
jela, aby se lépe poznala se svými žáky a 
ověřila dosavadní výsledky projektu, který 
nastartovala.

Žije v Kanadě, kde se mluví dvěma 
jazyky, a žije zde i mnoho národnostních 
menšin. Pochází z velké rodiny s osmi sou-

rozenci, a sama má pět dětí. Podle jejích slov jsou takto velké rodiny v Kanadě obvyklé, a 
rodiče při tom nemusí zcela opustit myšlenku na kariéru nebo cestování. V její rodině se 
hovoří anglicky, ale manžel je z rodiny francouzské, a proto když se narodily první děti, mlu-
vili na ně výhradně francouzsky. Experiment se podařil – bilinguální výuka slavila ovoce. 
Všechny děti se nyní věnují nejen jazykům (široce po světě rozprostřená rodina jim dává pří-
ležitost k cestování), ale také hudbě,  jsou velmi úspěšní. Nyní, když se blíží Vánoce, oslaví 
je společně. Přesto však vánoční svátky nemají v Kanadě tak velký význam, jako v Evropě, a 
v důsledku velkých vzdáleností se lidé tolik neschází jako u nás. Obvyklé bývá když Vánoce 
tráví společně jen rodiče a děti, širší příbuzenstvo už ne. Na tom, kdy je ten správný čas 
Vánoc se kanaďané také neshodou, záleží na náboženství. Obvykle oslavují 25. prosince a 
slavnostní jídlo tvoří velký pečený krocan s nádivkou, do které dávají směs  z kanadského 
světlého chleba, houby, maso, klobásu, a mnoho dalších věcí, ke krocanu se pak podávají 
speciálně upravené brambory s česnekem a zeleným sýrem. Tak to aspoň bývá u Pauly. 
Podávají také spoustu zeleniny a ovoce a na naléhání dětí pečou nejméně šest druhů cuk-
roví.

Návštěva studentů v Brně Paulu potěšila.
„Být společně on-line je skvělé. Ale tváří v tvář je to ještě mnohem lepší“ chválí si Paula 

možnost setkat se svými studenty.  Setkání neprobíhalo jen na půdě univerzity formou osob-
ních „konzultací“, ale i v neformálním prostředí. „I když účast byla dobrovolná, přišli úplně 
všichni studenti, zašli jsme do restaurace, a bylo moc hezké je osobně poznat. I když my jsme 
se ve skutečnosti znali už dříve, protože jsme spolu už hodně hovořili po síti.“

–iz–
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Mezinárodní konference vojáků křesťanů v Soulu
Soul, kde to je? Na měsíci, na 

Zemi nebo na kterém kontinentě? Přece 
v Asii, jižně od sedmatřicáté rovno-
běžky, a tam jsme se účastnili mezi-
národní konference Asociace křesťanů 
v armádě (AMCF Word Conference). 
Tato konference se koná jednou za 10 let 
a vždy je velkou příležitostí k setkávání 
vojáků – křesťanů v armádě, jejich vzá-
jemnému sdílení a povzbuzení v jejich 
osobní víře.

Tentokrát se sešlo v Soulu, hlavním 
městě Jižní Koreje, zhruba 1500 účast-
níků, (z toho 800 z celého světa) a 4 
zástupce zde měla i Česká republika.

Program byl složen z jednotlivých 
přednášek a seminářů, ve kterých jsme 
se zamýšleli nad aktuálními problémy 
(role křesťanů v armádě, budování křes-
ťanských společenství v jednotlivých 
zemích a jejích spolupráce s duchovní 
službou atd.). Také jsme četli a studo-
vali Bibli a v malých skupinách jsme se 
zamýšleli nad konkrétními dopady pro 
náš osobní i profesní život.

Profesionalizace 
v centru pozornosti

Současné podmínky profesionální vojenské služby – 
to bylo téma i název semináře, který se na Univerzitě 
obrany uskutečnil dne 23. listopadu 2004. Jeho cílem 
byla široká výměna názorů na profesionalizaci armády, 
ekonomické aspekty nevyjímaje. Seminář měl meziná-
rodní charakter, o své názory se s českou stranou podě-
lili i představitelé polské armády z Univerzity národní 
obrany ve Varšavě.

–red–

Česko – polský seminář

managementu ve složení: velitel pprap. David KACHLÍK, praporečník pprap. Petr PORUBA, tlumočník-fotograf prap. 
Jan FEJGL, členové pprap. Jakub PICKA, pprap. Bronislav NĚMEC, prap. Robert TRŽIL. Skupina byla plně podpořena 
velitelem školního praporu FEM pplk. Milošem ŠKODOU a po logistické stránce zabezpečila veškeré organizační pro-
blémy s protější stranou o.z. Ing. Lenka JAKLOVÁ.

Text: pprap.Kachlík
Foto: prap. Fejgl, pprap.Kachlík

PSUO reprezentovala AČR a Univerzitu Obrany na 

Z W E I - T A G E S  M A R S C H  2 0 0 4
(Dokončení ze str. 5)

Zajímavé bylo potkávat věřící vojáky z celého světa ( z Indie, Keňi, Mon-
golska a dalších zemí), poznávat jejich kulturu a jejich vojenský profesní život. 
Jenom samotný pobyt na asijském kontinentu byl velmi cenou zkušenosti pro 
každého z nás.

Závěrem děkujeme všem, kteří nám pomohli a umožnili se zúčastnit této kon-
ference 

( AKA – Asociace křesťanů v armádě, Duchovní služba AČR, Univerzita 
obrany, Letecká základna dopravního letectva 243 ).

Hanka & Pavel

PS.: Na konferenci nás bylo 800 křesťanů z celého světa a kolik nás je na 
Univerzitě obrany? paveljager@centrum.cz 
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Sólo?  skoro!

žejících obrovských převislých séraků. 
Obouváme si stoupací železa a všichni 
tři na sólo (bez jištění) vlézáme do 
sněhovo-ledové stěny. Sklon je okolo 
60° a ledovcové zbraně drží výborně. 
Celkem rychle nabíráme výšku. Asi 
uprostřed stěny je tvrdší led. Každou 
zbraň musíme alespoň třikrát zaseknout, 
abychom měli pocit jistoty, že drží. 
Slunce již máme vysoko nad hlavami 
a kocháme se krásnými rozhledy po 
okolí. Za námi na skal-
natém vrcholku Punta 
Gnifetti vyhlíží nej-
výše položená chata 
v Evropě Regina Mar-
gherita, usazená na 
mohutných pilotech 
ve výšce 4 559 m. Po 
chvíli mě volá Skalda, 
že se chce s Ondrou 
navázat na lano. Ondra 
má totiž krizi. V lednu 
absolvoval třetí ope-
raci ramene a stále 
není kondičně 
v pohodě, i když již 
několik měsíců tvrdě 
trénuje. Čekám na ně, předávám jim 
jedno lano a domlouvám se s nimi, že 
na každém následujícím stanovišti zavr-
tám vždy dvě ledovcové skoby, abych 
jim urychlil postup. Je to sice poma-
lejší jak sólo, ale pořád rychlejší než 
když by si je šroubovali sami. Je mi 
jasné, že výstup nám dá všem pořádně 
zabrat. Ve stěně není totiž nikde místo, 
kde bychom si mohli pohodlně stoup-
nout a odpočinout. Celou dobu lezeme 
pouze po předních hrotech stoupacích 
želez a lýtkové svaly dostávají co proto. 
Jsou neustále v záběru a divím se, že 
ještě nemáme z únavy křeče. Po třech 
čtvrtinách stěny se chce Skalda se mnou 
navázat, je prý přece jen z výstupu psy-
chicky unaven. Nezbývá mi tedy nic 
jiného, než mu vyjít vstříc. Sólo tedy 
nebude tak zcela čisté. Vylezu vždy 50 
m bez jištění, zavrtám dvě ledovcové 
skoby na stanoviště a doberu Skaldu. 
Odlezu dalších 50 m a on mezitím 

zajistí Ondru. Takhle to 
pokračuje dokud nejsme 
na vrcholu Liskammu. Je 
právě 17.00 hod. Cestu 
jsme tedy lezli rovných 
10 hodin. Na vrcholu 
se opíjíme pocitem rado-
sti, štěstí a krásného 
rozhledu. V 18.00 hod. 
začínáme po hřebeni 
sestupovat. Je na něm 
podivně krásná, široká a 
celkem rovná cestička, 
jako od malého válce. Je 
mi záhadou, jak se mohla 
v této výšce vytvořit. 
Šlápnu na ní a v ten 
okamžik mi je to jasné 
– trhlina! Zajel jsem do 
ní po kolena. Rychle 
zpátky! Větší část hře-

bene musíme obcházet zády do doliny. 
Sestup je nepříjemně dlouhý, vede 
hodně vysoko k chatě Margherita, pro-
tože pod závěrem hřebene jsou opět 
převislé séraky a nedá se v tomto místě 
sestoupit nebo slanit. Pak se cesta stáčí 
do údolí a konečně začínáme klesat. 
Kličkujeme a vyhýbáme se trhlinám. 
Tady to už prý kluci znají, šli v těchto 
místech před 2 lety. Přecházíme na 
pravou stranu a najednou jsme v kon-

cích. Za tu dobu se ledovec nějak moc 
změnil a kluci se nemohou domluvit 
na správném směru sestupu. Začíná se 
stmívat a je jasné, že budeme bivako-
vat. Ve tmě se hledá sestup mezi trh-
linami a séraky velice špatně. Naštěstí 
máme bivakovací pytle. Vyhrabáváme 
si cepíny záhrab, zalézáme do pytlů a 
mačkáme se na sebe, abychom se ales-
poň trochu zahřáli. Je to však pouze ilu-
zorní. Noc je sice chladná, ale přežili 
jsme. Ráno trochu ztuhlí skládáme věci 
a vracíme se kousek zpět po ledovci. 
Nacházíme správný směr sestupu a za 
hodinu (to je ta, kterou jsme strávili 
na vrcholu) jsme na tábořišti u věcí. 
Za poletování sněhových vloček schá-
zíme k zubačce a sjíždíme do Zermattu. 
Po podrobném prozkoumání horolezec-
kého průvodce od Ericha Vanise zjišťu-
jeme, že se nám podařil prvovýstup už 
tady na Liskammu. 

pplk. Ing. Bohuslav Vlček

Po nemilých zkušenos-
tech na lednové horolezecké 
expedici do Jižní Ameriky na 
nejvyšší vrchol Aconcaguu – 
6 962 m, kde byly s aklima-
tizací menší problémy, jsem 
se se členy Prima teamu 
domluvil na aklimatizační 
akci do Švýcarska. Objek-
tem našeho zájmu se stal 
Liskamm v oblasti druhého 
největšího masivu Evropy 
Monte Rosy, který se svojí 
výškou 4 527 m patří mezi 
nejvyšší vrcholy. Akce měla 
být přípravou na zamýšlený 
prvovýstup na nejsevernější 
sedmitisícovku světa - Chan 
Tengri na Ťan – Šanu.

Osobním autem přímo 
do Zermattu a odtud již 
zubačkou směr Gornergrat s výstupem 
na stanici Rotenboden. Cesta pak smě-
řuje horskou pěšinou k ledovci Gor-
nergletscher, přes který vede okolo 
směrudávajících vlaječek k chatě Monte 
Rosahütte. Zde děláme malou pauzu a 
pak pokračujeme ještě asi hodinu pěšky 
s bágly na zádech po levé straně ledovce 
Grenzgletscher. Před 18.00 hod. jsme 
na místě našeho nocování. Žádný stan, 
pouze spacák na karimatce. Po teplé 
večeři zaléháme a nad hlavami se nám 
objevují milióny hvězd, které jsou právě 
v této výšce 3 200 m nádherně zářivé. 
Tolik jich nikdy nemůžeme ve městě 
vidět.

Do severní stěny Liskammu, vysoké 
okolo 1 000 m, jdeme tři – Jan „Skalda“ 
Skalík, Ondra „Palec“ Vespalec a já. 
Ráno ve 3.30 hod. se opožděně budíme, 
vaříme něco k jídlu a rychle balíme. 
Po ledovci Grenzgletscher vystupujeme 
pod severní stěnu Liskammu. Přímo pod 
ní je velký široký odtrh, který musíme 
obejít zprava a netraverzovat nad něj 
doprostřed, vlevo od nebezpečně vyhlí-
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Přebor Univerzity obrany ve futsalu.
V průběhu minulého měsíce proběhl přebor Univerzity obrany ve futsalu. Utkání se 

uskutečnila ve sportovní hale na ul. Staňkova, podle rozpisu, v několika hracích dnech. 
Turnaje se zúčastnilo 5 družstev. Nejpočetněji byla zastoupena Fakulta ekonomiky a 
managementu - 4 družstva(1.-4.školní rota). Naopak z Fakulty vojenských technologií se 
přihlásilo jen jedno družstvo(5.rota). Hrací systém  „každý s každým“ nám až v samém 
závěru prozradil celkového vítěze. Stalo se jím družstvo FVT-5.roty. V sestavě Líznar 
Tomáš, Havlík Martin, Novák Vítězslav, Zmrzlík Lukáš, Adamča Milan, Pajkrt Miro-
slav, Suchánek Michal, Mlejnek Luboš a Mlejnek Aleš, neztratilo v průběhu celého tur-
naje ani bod a po zásluze se stalo přeborníkem UO.

Konečná tabulka:   Body skóre 
1. FVT - 5.rota ( ved. Líznar)  12 14:4 
2. FEM - 4.rota ( ved. Pírek )   9 15:6
3. FEM - 3.rota ( ved. Učík )   6 12:5
4. FEM - 1.rota ( ved. Kalda )   3 6:23 
5. FEM - 2.rota ( ved. Kremser )  0 4:13

Tabulka nejlepších střelců:

1. H E B N A R ( FEM - 4. rota ) 9

2. Kalda ( FEM - 1.rota ) 4
Líznar ( FVT - 5.rota ) 4
Novák  ( FVT - 5.rota ) 4

3. Bláha ( FEM - 4.rota ) 3
Kremser ( FEM - 2.rota ) 3
Učík  ( FEM - 3.rota ) 3

Všem účastníkům děkuji za předve-
dené výkony a vítězům blahopřeji !

PaedDr. Zdeněk PITELA, K-110 

BudoShow 2004
V neděli 14. 11. 2004 se v nové 

sportovní hale v Králově poli na 
Vodové 108 konal již 7. ročník gala-
přehlídky bojových umění BudoShow 
2004. Protože jsem se kdysi před 
mnoha lety také jednomu z těchto 
sportů intenzívně věnoval (Karate 
Shotokan), byl jsem se odpoledne 
na tuto přehlídku podívat. Vše bylo 
organizováno a vedeno na profesi-
onální úrovni, o čemž svědčila pří-
jemná, trochu tajemná atmosféra 
přítmí s mnoha počítačem ovláda-
nými reektory, hudbou se super basy 
a přítomnost moderátora z brněn-
ského rádia Kiss Hády.

Vystoupení jednotlivých sportov-
ních družstev probíhalo v rychlém 
sledu, tu a tam přerušeno tanečními 
kreacemi. Divák byl doslova vtažen do 
děje na tatami a bylo se na co dívat. 
Jedno z posledních vystoupení patřilo 
Univerzitě obrany, jejíž studenti před-
váděli svoje dovednosti v MUSADO. 
Jejich vystoupení bylo moderátorem 
velmi sugestivně navozeno a musím 
se přiznat, že nám při jejich akcích 
občas běhal mráz po zádech, jak 
snadno se dá vyřídit např. nepřátel-
ská stráž. Co mě ale potěšilo a proč 
vůbec tuto krátkou poznámku píšu je, 
že vystoupení družstva z UO vyvolalo 
jeden z největších potlesků a moderá-
tor dokonce křičel do mikrofonu něco 
v tom smyslu, že teď už konečně má 
pocit, že ta naše armáda k něčemu je. 
Ač nejsem často na měkko, musím se 
přiznat, že v tu chvíli jsme byl hrdý na 
to, že jsem z OU. K tomu navíc při-
spěl i fakt, že tři studenty-bojovníky 
v současné době učím a to mi bylo 
zvláště milé. Původně jsem chtěl na 
BudoShow zůstat jen asi hodinu, ale 
celá akce byla tak zajímavě a dobře 
udělaná, že jsem vydržel až do konce 
a odcházel před 19. hodinou. Příští 
ročník si určitě nenechám ujít.

Doc. Ing. Karel Zaplatílek, Ph.D., 
K-263

POZVÁNKA
na poslední leč

Vojenský klub myslivosti 
posádky Vyškov 

Vás zve na 

Tradiční setkání myslivců 
a jejich přátel
(Poslední leč)

v pátek 14. ledna 2005 
ve 20. hodin

v Akademickém klubu 
VÚ 8660

ve Vyškově
(dříve VŠK) 

K tanci hraje  Vyškovanka
Zvěřina zajištěna

Bližší informace a místenky
 u p. Miroslava Jackuliaka

Tel.  973 45 22 21
(vojenský 45 22 21)
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Z Kashgaru do Yechengu
Majitel kavárny před hotelem nabízí, že 

nám smění dolary ve výhodném kurzu. Každý 
vyndáváme vlastní stodolarovku. Číňan s nimi 
k našemu překvapení mizí za křižovatku. 
Kupodivu se vrací a všem nám vyplácí správ-
nou částku v čínské měně. 

Bereme taxíka na autobusové nádraží. 
Ve spěchu si kupuji něco tvrdého místního 
pečiva. Ptáme se na Kargilik, místní nás opra-
vují, že čínské jméno města je Yecheng [čti 
‚ječeng‘], a správně nás navigují do přistave-
ného autobusu. 

Vyjíždíme. Prvotní pocit luxusu přepravy 
rychle padá, neboť v autobuse je strašný 
průvan. Projíždíme dlouhé kilometry po rovné 
silnici vedoucí přes poušť Takla Makan. 

Naše cesta končí o půl jedné odpoledne. 
Yecheng. V malé restauraci si dáváme nudle, 
možná naše poslední normální jídlo. Martině 
je špatně a nejí. Čaj je obarvená voda a nudle 
nic moc. Relativně najedeni se vydáváme 
dál. 

Z Yechengu směr Tibet
Teď budeme realizovat pokus dostat se 

přes Zakázanou cestu do západotibetského 
města Ali. Držíme se doporučených postupů 
z internetu. Nejdříve se musíme přesunout na 
místo zvané Aba, nějakých sedm kilometrů 
za městem. Jediné, co dokážeme stopnout je 
dvoukolák s plochou 1,5 x 1,5 m připojeny 
za motorku. S bágly si sedáme na plochu, 
moc stabilní to ale není. Motorka řve, jak to 
frčíme po široké ulici. Po kilometru nečekaně 
chcípá – vaříme. Rikša pohotově z nedale-
kého obchůdku přináší vodu. Posouváme se 
asi o 300 m a opět zastavujeme. Řidič se za 
příslušného čínského komentáře opět odbíhá 
přes silnici do obchůdku. Tentokrát se vrací 
s olejem, který dolévá do stroje. 

Po 45 minutách jízdy, kdy si člověk nebyl 
jist pádem z vozidla, zastavujeme na malém 
betonovém parkovišti. Aba. Schováváme se 
v podloubí nějakých sociálních bytů. 

Snažíme se být nenápadní, ale jistě o nás 
všichni vědí. Objevuje se vyšňořený mladík 
s tím, že nás do Ali vezme. Když mu ale 
sdělíme, že nemáme povolení, rychle ztrácí 
zájem a mizí odtud.

Číňanka z vedle stojícího krámku vysvět-
luje Emilovi, že už nic nepojede, prý všechno 
odjelo včera a další pojedou za 10 dní. Bohu-
žel není první, kdo nám tuto informaci posky-
tuje.

Kolem 16. hodiny se Emil vydává opět 
na průzkum k hlavní silnici. Vrací se asi za 
dvacet minut udýchaný. Sehnal kamion pro 
dva, chce 800 jüanů na ruku. Šance pro  mě 
a Petra. Dobíháme k hlavní silnici. Náklaďák 
už tam není. Uznáváme, že naše dosavadní 
pozice je sice pěkně nenápadná, ale zcela 
nekooperativní.

Emil mění taktiku: „Zůstaňte s bágly tady 
schovaní a já zkusím něco sehnat.“ Zůstá-
váme s Petrem u jednoho polorozpadlého sta-
vení. Emil obíhá náklaďáky. Zdá se, že do 
Ali jich míří celkem dost. Když ale pochopí, 
že nemáme povolení ke vstupu do Tibetu, 
nechtějí mít s námi nic společného.

Asi po půl hodině Emil na dálku gesti-
kuluje, ať jdeme za ním. S pomocí čínštiny, 
papíru, tužky a mezinárodních posunků a 

nákresků zkoušíme domluvit přepravu. Dva 
čínští řidiči vypadají celkem svolní. Zdá se, 
že dobře chápou, že v Kudi prostě musíme 
check-point tajně obejít. Dohodnuto. „Dva se 
mnou a dva s ním,“ mezinárodním posunkem 
bez jediného slova naznačuje silnější z nich. 
Dělíme se. 

„V Ali se sejdeme. Necháme si vzkaz 
v hotelu, snad jich tam moc nebude, nějak 
se budeme muset najít,“ ujasňuje podrobnosti 
Emil. „Jolčo, když tak se ptej po Public Secu-
rity Bureau, tam seženete povolení.“ Maluje 
mi na papírek dva čínské znaky, pomocí kte-
rých bych se měla daného úřadu dopátrat.

„Teď je to hop nebo trop,“ uvědomuji 
si rizika současného postupu. Jedna dvojice 
může do Ali dospět i o několik dní později 
nebo nemusí dorazit vůbec. Jestli někoho z nás 
chytí v Kudi, bude to nepříjemné. Možná se 
teď vidíme naposled.

S Petrem následujeme silnějšího čínského 
řidiče, na první pohled celkem sympatického 
čtyřicátníka. Naše budoucí vozidlo, kamion 
značky Dong Feng oranžové barvy, je asi pat-
náct metrů dlouhé, již plně naložené. Nevíme 
čím. Náklad je překryt černou folií a upevněn 
provazy. Číňan nám bere bágly a upevňuje je 
na korbu, na folii špinavou od nafty. Jsou tam 

jak pěst na oko. Po 18. hodině konečně vyrá-
žíme.

Na Zakázané cestě do Tibetu
Pro sebe si opakuji, co víme a co nás čeká. 

„Asi po sto kilometrech má být Kudi, nejdů-
ležitější check-point. Má se prý obejít kory-
tem řeky.“ Projíždíme nekonečnou planinou. 
„V takovémto terénu nemá člověk šanci se 
skrýt!“ 

Za chvíli je úplná tma. Pod námi je zatím 
asfalt. Řidič odpaluje jednu cigaretu za druhou 
a občas krknutím vyžene hleny z horních i 
dolních cest dýchacích za produkce nechut-
ných zvuků. Obsah poté plive z okénka. Do 
toho pojídá špíz a odkusuje z ákoty v igeli-
ťáku. Hlasitě mlaská. Mastnýma rukama opět 
chytá volant.

Náhle, už za tmy vjíždíme do nějaké ves-
nice. Policejní kontrola. Řidič vyskakuje a 
odbíhá. V otevřených dveřích na místě řidiče 
se objevuje čínský policista. Svítí na nás bater-
kou. Něco křičí. Sedíme s Petrem a nic neří-
káme. Petr má hlavu sklopenou a dělá, že 
spí. Otáčím se na závozníky. Oba vzadu na 
palandě leží, jsou překrytí dekou včetně hlavy, 
ani nedutají, zjevně také nechtějí být viděni. 

Policista, když vidí, že se nic nedozví, 
opět mizí. Řidič se vrací, naskakuje, rozjíž-
díme se. Pokračujeme dál a vyjíždíme z měs-
tečka. Chtěla bych se zeptat, jestli to už bylo 
Kudi, ale nemám odvahu do ticha promluvit. 

Silnice je už jen zpevněná hliněná cesta. 
Vzduch je vyplněn všudypřítomným prachem, 
co dráždí ke kašli. Planina mizí. Cesta je náhle 
lemována vysokými hliněnými či suťovými 
horami. Po jedné straně jsou příkré svahy, na 
druhé nic, tma, hloubka, snad jen kdesi hlu-
boko pod námi občasné světýlko. Dole zasta-
vujeme za náklaďákem. Stojí jich tu ve tmě 
více. U silnice jsou dva velké stany. Závora 
přehrazující silnici je dole. Asi nějaký check-
point. Je přesně 22 hodin.

Náš řidič vystupuje a s dokumenty od 
našeho automobilu utíká do stanu. Vrací se 
za chvíli, rozčileně něco říká a vypíná motor, 
který celou dobu dosud běžel na volnoběh. 
Aha, dnes už se asi nepracuje. Že tu budeme 
dnes nocovat, je více než jisté. Každý si 
ve stísněném prostoru hledáme polohu pro 
sebe. Dva závozníci ulehají na palandu vzadu. 
Každou chvíli mi na zádech přistane nějaká 
odhozená končetina některého z nich. Asi po 
hodině spánku nespánku znovu otevírám oči. 
Všude je už tma. I ve stanech zhasli. Všichni 
spí. Začíná být chladno, jak při vypnutém 
topení uniká naše teplo do prostor studené 
čínské noci. Spát se moc nedá. Nepohodlí a 
chlad tomu brání. 

K ránu spíš jen klimbám. Šestá hodina 
ranní a nic se neděje. Všude je mrtvo. Pomalu 
svítá. Hoši se občas proberou a prohodí mezi 
sebou několik čínských vět, ale hned usínají. 
Kolem půl sedmé závozníci vstávají a snaží 
se vozidlo nastartovat. Marně. Vyhazují nás 
s Petrem z kabiny, kterou sklápějí a snaží 
se závadu odstranit. Auto opravují víc jak 
hodinu. 

Stojíme ale dál, závora je stále zavřená, 
stojíme nehnutě stejně jako dvě nákladní 
auta před námi. Čínští mladíci ukazují, že to 
modré auto za zatáčkou veze Emila a Martinu, 
že snad čekají na nás. Náš řidič naznačuje, 
abychom si vystoupili a pěšky prošli kolem 
závory k druhému vozu. Nenápadně se plí-
žíme kolem závory, se sklopenou hlavou. Snad 
to nikomu ve strážní budce nebude nápadné. 
Procházíme zcela bez problémů. 

Opět ve čtveřici analyzujeme situaci. Kudi 
je teprve před námi. Jsme asi na 120. kilome-
tru od Kargiliku, včera jsme za čtyři hodiny 
zvládli urazit 113 kilometrů. To není světo-
borné a v budoucnu bude vzhledem ke kvalitě 
terénu asi průměrná rychlost horší. Už aby-
chom jeli. Na otázku, kdy pojedeme, odpo-
vídá čínský řidič, že v šest. 

Kolem druhé hodiny odpoledne začíná 
pršet. Déšť sílí. Je chladno. Hypnotizuji čer-
vený svítící displej na palubní desce ukazující 

čas. Už aby bylo šest. Šestá hodina míjí a nic 
se neděje. Vlastně přibíhá rozrušená Martina a 
křičí, že Emil si vykloubil rameno. Běžím s ní 
za Emilem. Provádím různé manévry, nako-
nec rameno skáče zpět do jamky. 

Vracím se za Petrem do našeho vozu. Je 
zataženo, smráká se. Je zima, děsná zima. 
Občas zahlédnu nějakého závozníka, jak nad-
šeně vybíhá s kusem papíru z jurty. To jsou 
ti šťastní, co jedou. Pro ně na chvilku putuje 
závora nahoru. My stále nic. Ubíhají minuty a 
hodiny. Umírám zimou. Pořád nic.

 O tři čtvrtě na deset se objevuje náš 
obtloustlý řidič. Startuje. Pomalu nasáváme se 
rozlévající teplo z motoru. Závora jde nahoru. 
Jedeme. Cesta se zřetelně horší. Vypadá to 
jako průjezd pískovcovým lomem či kameno-
lomem. Oči mám přilepené na předním skle 
a sama nechápu, že jsme se ještě nikam nezří-
tili. Čas běží, cesta je stále stejná, jen je kolem 
více kamení. Stín našeho vozidla, tak jak nás 
osvětluje třetí náklaďák za námi, se tajuplně 
plouží po skalních stěnách.

MUDr. Jolana Müllerová
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